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Čína, Anonymous, Rusko a jiné dobroty  

V odpoledních hodinách se účastníci modelového zasedání sešli k diskuzi na téma evropské 

bezpečnosti. Debatovali s Ivetou Kupkovou za Situačné centrum SR, Monikou Kutějovou za 

Národní úřad pro kybernetickou a informační bezpečnost, Jacqueline Sirotovou za GLOBSEC  

a Tomášem Řepou z Univerzity obrany. 

Během diskuzí účastníci akcentovali mimo jiné otázku hrozby Čínské lidové republiky, a to jak 

v kyberprostoru, tak v reálném světě. Diskutoval se vliv Číny ve světě skrze tzv. politiku pásu  

a stezky (“Belt and Road”), v rámci které Čína láká opakovaně řadu států mezinárodního 

společenství do “výhodných” investic, které se následně změní v dluhovou past výhodnou právě 

pro Čínu. Nutné je podotknout, že čínská politika expanze má nejen fyzickou rovinu, ale také 

rovinu digitální, neboť má přesah i do kyberprostoru ve formě blokace domén, šíření 

dezinformací či kontroly sociálních médií.   

Debata se rovněž dotkla otázek spojených s kyberbezpečností, virtuálním šířením dezinformací 

či hacktivistickými skupinami jako je Anonymous. Následně se řešila i válka na Ukrajině. 

Zmiňováno bylo téma válečných zločinů, zakázaných zbraňových systémů či možnosti dalšího 

postupu Ruska na Ukrajině. Tomáš Řepa uvedl větu, která dle redakce skvěle shrnuje výsledek 

této diskuze, tedy že “Rusové dělají chyby a pak si ještě stěžují, že za ně musejí platit.”  

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Co se v tom Bruselu děje? Rada ministrů jako slon v porcelánu 
 

„Těším se, až si to spolu ministři a ministryně rozdají,” započal předseda Rady Evropské 

unie jednání. Ministři a ministryně začali jednat a postupně přednesli svá stanoviska. 

Maďarská republika ihned upozornila, že “bude mít nepopulární názor”. Předseda REU po 

výstupu Malty: „revoluce proti EU bezpochyby vypukne na Maltě.” Nizozemské království 

označilo svou zemi za “zemi kytiček a kouzelných bylin… a babiček, které mají postavený svůj 

dům z peněz Evropské unie.“ Promiňte, co jsem to chtěl říct?” zapomnělo se Rumunsko.   

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Mimo to se ministři a ministryně produktivně bavili o tématech, která by později rádi změnili 

pozměňovacími návrhy. Jak se dalo očekávat, Itálie, Polsko a Maďarsko se stavěly proti 

nařízení jako celku, ale nevylučovali možnost jeho přijetí za specifických podmínek. 

Přesto však prozatím zůstává neznámým, zda byli ministři za tyto tři státy ostatními dostatečně 

přesvědčeni. 

 

Po předložení pozměňovacích návrhů zahájilo předsednictvo okamžitě rozpravu k jednotlivým 

návrhům. Zřejmě to mělo co do činění s tím, že předtím zdroj předsednictva, jehož identitu 

redakce zná, ale nebude zveřejňovat, důvěrně sdělil našemu reportérovi, že návrhů bylo 

před 20, k čemuž zdroj dodal, že “to je v háji, to nemůžeme stihnout!” Hned první 

pozměňovací návrh však byl projednán během několika málo minut, ale nebyl, byť jen o jeden 

hlas, přijat. Na přetřes během následujících debat o pozměňovacích návrzích přišla i ústavní 

práva či možnost a nemožnost výjimek z evropských nařízení, přičemž se ministři nakonec 

správně shodli, že taková výjimka není možná.  

 



 

Nakonec měl nejmenovaný zdroj z předsednictva pravdu a nepodařilo se projednat všechny 

pozměňovací návrhy, ale zároveň byla do časného rána předsedou posunuta i lhůta pro podání 

posledních návrhů. Radu tedy i v následujícím dni čeká zajímavá debata o finální podobě 

nařízení. 

Martin Dlouhý 

Trenice v Európskom parlamente: Hádžu poslanci európsku legislatívu do 

koša? 

Zasadnutie Európskeho parlamentu bolo slávnostne zahájené príhovorom predsedu parlamentu 

o bezpochybnej dôležitosti europoslancov, ktorí na rozdiel od ministrov v Rade boli 

demokraticky zvolení. Následne začalo predstavenie pozícii jednotlivých politických frakcií v EP. 

V rozprave sa svojho slova uchopila nemenovaná europoslankyňa za frakciu ID a predniesla: ,,Je 

treba zahodiť celý návrh do koša!‘‘ Jej slová dozaista pobúrili väčšinu prítomných, ktorí jej 

oponovali, aby prišla s vlastným novým návrhom nariadenia. Napokon frakcia ID predsa len 

predstavila pozmeňovací návrh, ktorý mal premenovať názov dokumentu a z nariadenia spraviť 

smernicu s presvedčením, že dokument nebude právne záväzný. Bohužiaľ frakcia ID 

nepočítala s tým, že smernica sa musí implementovať do vnútroštátnej legislatívy, a teda želaný 

účinok s poľutovaním nedosiahli a frakcia bola nútená stiahnuť sa z rokovacieho stola. 

K významným a zároveň aj  úspešným pozmeňovacím návrhom patrili tie z dielne europoslanca 

O. Barvířa za EPP. Tie sa týkali užšieho vymedzenia mediálnej služby a definovania veľmi veľkej 

online platformy, ku ktorým by mali patriť platformy s viac ako 40 miliónmi priemerne 

aktívnych používateľov (mesačne). Okrem iného boli prijaté úpravy v návrhu nariadenia  

v oblasti ,,šedej zóny‘‘ influencerov, začlenenie ochrany dospelých pred pohlavným zneužívaním, 

doposiaľ boli v návrhu iba deti. 

Pre veľký počet predložených pozmeňovacích návrhov pokračovalo rokovanie v sobotu ráno.  

O výsledkoch, a či sa daný návrh nariadenia podarí prijať v Parlamente vás budeme aj 

naďalej informovať!     

Andrej Meszároš 

 

 

 

 

  

 

 



 

Program dne účastníci zakončili společnou cestou na prezidentské volby. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Milí ministři a ministryně, milí europoslanci a europoslankyně, náročné jednání se blíží 

ke konci a my vám přejeme mnoho sil do samotného závěru! Pamatujte, že pracujete pro 

evropské občany a vaše práce bude doceněna ve všech koutech Evropy.  

Redakce Evropského reportéra 

 


